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   ملخص البحث:

فإن قضية الانسانيات أو كماا يعبار عن اا فاي علام الكاعا بافعاال العباادع أو الفعا           

نسااااني مااان كبرياااات القضاااايا التاااي تناول اااا الأشااااعرة والماتريدياااة بالبحاااث   الا

مجت دين في محاولة تقديم ح  ل اع يتوافق هذا الح  ما  قواعا  الشارل الحكايم     

من شمول قدرة الله عز وج ع وعموا خلقه سبحانه وتعالى لك  شيءع وما ثبا   

 .من أن للعبد فعع جاء به التكليفع وورد به الأمر والن ى

 -عموا القدرة الإل يةع وضرورة نسبة الفعا  للعباد    –وهكذا شك  هذان الأمران 

أساس نظرة الأشاعرة والماتريدية إلى مسالة الإنسانياتع وقد استقرأ الأشاعرة 

والماتريديااة الأقااوالع التااي قيلاا  فااي حاا  هااذه المسااالة وخاصااة  راء الجبريااة       

ع فارأوا أن كا  واحاد من ماا لام يارال       الج ميةع و راء القدرية الأوائ  والمعتزلاة  

 الأمرين السابقين معاًع وهما أساس المسالةع ومن ثم فلم يرتضيا قولًا من ما.

فقول الجبرية م  أنه راعى الأمار الأولع وهاو عماوا تعلاق قادرة الله عاز وجا ع        

إلا أنه لم يلتف  إلى الأمر الآخرع وهو تحقيق الفع  للعبدع وبياان وجاه تعلقاه باه     

 يرد به الأمر والن ىع ومن ثم الحساب ثواباً وعقاباً.حتى 

وقول القدرية والمعتزلة رغم أنه بالغ في تحقيق الأمر الآخرع وهاو إثباات الفعا     

للعبدع إلا أن مبالغت م في التركيز على هذا الأمر وحدهع جعل ام يحادون مان  لا      

ثابا  للخلاق   الشمول الثاب  للقادرة الإل ياةع ويحااولون تخصايص  لا  العماوا ال      

 الإل ي بدون أدلة مرضية في  ل  التحديدع وهذا التخصيص.

لكاا   لاا  وغيااره لاام ياارتو الأشاااعرة ولا الماتريديااة قااول المعتزلااة فااي الفعاا       

الإنسانيع كما لم يرتضوا قاول الجبرياةع و هباوا فاي هاذه القضاية ماذهبا وساطا         

ان مجباوراً جباراً   فقالوا لا جبر ولا تفويوع ولكن أمار باين أمارينع فلاين الإنسا     

خالصاً بحيث يصبح مجرد مح  لما يجرى عليه من أفعاالع ولاين هاو فاي نفان      

الوقا  مساتقعً بقدرتاه يفعاا  ب اا ماا يشااءع حتااى ولاو خاالف فعلاه إرادة الله عااز          

وج  ومشيئتهع وقال الأشاعرة والماتريدية هنا إن الله عز وج  خالق لك  شايء  

في أفعاال م الكسا ع فالفعا  الواحاد لاه نسابتانع        بما في  ل  أفعال العبادع وللعباد

فإ ا نس  إلى الله تعاالى فإنماا هاو لأناه سابحانه وتعاالى خلقاه وأوجاده وأحدثاهع          

 وإ ا نس  إلى العبد فإنما هو لأن العبد كاس  لهع وتعلق  قدرته المحدثة به.

والبحااث يباارز وسااطية أهاا  الساانة ماان الأشاااعرة والماتريديااة فااي هااذه القضااية    

 م مة من قضايا علم الكعا.ال

أفعاال الإنساان    –الماتريدية  –الأشاعرة  –القدرية  –الكلمات المفتاحية:الجبرية 
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Abstract: 

The issue of the humanities, or as it is expressed in the books of 

theology with the actions of the servants, or the human act is one of 

the major issues that the Ash’aris and Maturidis dealt with in 

research, striving to try to provide a solution to it, so that this 

solution conforms to the decisiveness of the wise Sharia from the 

comprehensiveness of the power of God Almighty, and the 

generality of His creation, the Almighty. For everything, and what is 

proven that the servant has an act, the mandate came, and the 

command and prohibition came with it. 

Thus, these two matters - the generality of divine power, and the 

necessity of attributing the act to the servant - formed the basis for 

the Ash’ari and Maturidi view of the issue of humanity. The two 

previous ones together, and they are the basis of the issue, and 

therefore they did not accept either of them. 

So the saying of Jabriya considers the first command the generality 

of the power of God Almighty, and did not pay attention to the other 

command, which is the realization of the action for the servant, and 

the explanation of the aspect of his attachment to it until the 

command and prohibition are returned to it, and then the account is 

a reward and punishment. 

And the saying of the Mu'tazilites exaggerated the realization of the 

other matter, which is to prove the action of the servant, but that 

made them limit that fixed comprehensiveness of the divine power, 

and they try to allocate that fixed generality of the divine creation 

without satisfactory evidence in that specification, and this 

specification. 

For all that and others, the Ash’aris and the Maturidis did not 

accept the statement of al-Jubayrah or the saying of the Mu’tazilites 

in human action, and they unanimously agreed in this regard that 

there is neither compulsion nor authorization, but a matter between 

two things. Earning A single action has two attributes, so if it is 

attributed to God Almighty, it is because God Almighty created it, 

created it, and brought it into being. The research highlights the 

moderation of the Sunnis from the Ash’aris and Maturidis in this 

important issue of theology. 

key words:Jabriya - Qadariyyah - Ash'ari - Maturidih - Human 

Actions – Gain. 
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